



သရၢ်မုၢ်ဒိၣ်ဒီးကထာၣ်ကြဲထၢ်ဒုၢ်

- (စံး ၁၂၇, ၁၂၈) ထါစံးထီၣ်ပတြၢၤ(၂)ယုၢ်အံၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ် ခရၢ်ဖိအဟံၣ်ဒူၣ်ဃီထာ လၢအဂံၢ်ဆူၣ်ဘၢဆူၣ် အခီၣ်ထံးခီၣ်ဘိ မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်ဒီး အတၢ်ဆိၣ်ဂုၤ မ့ၢ်တၢ်ဒဲလဲၣ်, ဒီးအတၢ်ကဲဘျူးကဲဖျိၣ်မ့ၢ်တၢ်ဒဲလဲၣ် န့ၣ်လီၤ.
- (၁) အခီၣ်ထံးခီၣ်ဘိန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ပျဲကစၢ်ယွၤ သ့ၣ်ထီၣ် အီၤလီၤ. (စံး ၁၂၇:၁)
 - (၂) အတၢ်ဘၣ်ဆိၣ်ဂုၤအဂံၢ်ထံးန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ပျဲယွၤဒီး ပိၣ်ယွၤအကျဲန့ၣ်လီၤ. (စံး ၁၂၈:၁)
 - (၃) အိၣ်ဒီးအတၢ်ကဲဘျူးလၢအဟံၣ်ဒူၣ်ဃီထာဒၣ်ဝဲအဂီၢ်, လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဂီၢ်ဒီးလၢထံကီၢ်ဒီး ပုၤကလုၢ်အဂီၢ်လီၤ. (စံး ၁၂၈)
- ကွၢ်ဆိကမိၣ်သကိး ခရၢ်ဖိအဟံၣ်ဒူၣ်ဃီထာလၢအဂံၢ်ဆူၣ်ဘၢဆူၣ်အသူးအသံၣ်(၇)မံၤလၢလၢအံၤတက့ၢ်.

၁. အိမ်အိမ်တော်ဟုလိလျှင်ကွဲသးလောအဟံအိမ်အိမ်

၁ မိၤၤ ၂:၂၄ တၢ်ကတိၤ စံးဝဲ “ဟးသဒၣ်” ဒီး “ဘျးအသး” တၢ်အံၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်လၢ တုၤမ့ၢ်တၢ်သးအိၣ်ဆၢန့ၢ်ဘၣ် ခရံၣ်ဖိအဟံၣ်ဒုၣ်ဃီထာ လၢအကံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်အိၣ်န့ၣ်, အလီၢ်အိၣ်လၢတၢ်ကဖျိၣ် ဃီၤသးဆူ ဟံၣ်ဃီလၢတၢ်ကသ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်အိၣ် လၢတၢ် အိၣ်ဒီးဟ့ၣ်လီၤသးဒီးညိကွဲၣ်သးအပူၤလီၤ. တၢ်အံၤပစံး ကသ့ဝဲလၢ မ့ၢ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ဘၣ်အသးအဆိကတၢ် လၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဟံၣ်မ့ၢ်ဃီပၤအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဟံၣ်ဒုၣ်ဃီထာလၢအကံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်န့ၣ် အိၣ် ဒီးတၢ်ကီတၢ်ခဲတဖၣ်, တၢ်သးတလီၤပလိၣ်တဖၣ်, တၢ် မၤကွၢ်တဖၣ်ဒီး တၢ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်တဖၣ် လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ် ကျိၤအါမံၤအဃီသ့ဝဲ ဒ်ဟံၣ်ဒုၣ်ဃီထာအဂၤတဖၣ် အသးလီၤ. ကဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဂဲၤပျုၣ်ဂဲၤဆူး လၢတၢ်ဂ့ၢ် အါမံၤအဃီလီၤ.

ဘၣ်ဆၢၣ် တၢ်လၢအဒူးဆူၣ်ထီၣ်အဟံၣ်ဒုၣ်ဃီ ထာမ့ၢ် ဟံၣ်ဖိဃီဖိကိးဂၤအိၣ်ဒီးတၢ်ညိကွဲၣ်သးဒီး ဟ့ၣ်လီၤအးလီၤသးလၢအဟံၣ်ဒုၣ်ဃီထာအိၣ်န့ၣ်လီၤ.



၂. တၢ်အကါဒိၣ်တမံၤမ့ၢ်ဟံၣ်ဖိဃီဖိအတၢ်ဆၢကတီၢ် လၢတဂၤဒီးတဂၤအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

မိၢ်ဟံၣ်တဖၣ် ဘၣ်ဂဲၤပျုၣ်ဂဲၤဆူး ဖံးဆူၣ်မၤဆူၣ် လၢဟံၣ်ဃီအတၢ်လိၣ်အိၣ်လီၤ. ဖိလံၤတဖၣ် ဘၣ်ဂဲၤ ပျုၣ်ဂဲၤဆူးလၢဆၢလၢကတီၢ်လၢတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ အတၢ်မၤန့ၢ်မၤန့ၢ်အိၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဖိဃီဖိတဖၣ် လၢအ လီၢ်အကျဲဒၣ်ဝဲန့ၣ် အိၣ်ဒီးအတၢ်ဘၣ်ထွဲဆူအတၢ်အိၣ်မူ ကရူၢ်ဒၣ်ဝဲလီၤ. အန့ၣ်ဒၣ်လဲၣ် ခရံၣ်ဖိအဟံၣ်ဒုၣ်ဃီထာ လၢအကံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်န့ၣ် ထီၣ်ဘိဃုထံၣ်သကိး ဟံၣ်ဒုၣ် ဃီထာအဆၢကတီၢ်လၢတၢ်ရူၤလိၣ်မုၢ်လိၣ်သးကဒဲကဒဲ အိၣ်လီၤ. သ့ၣ်ညါဝဲလၢဟံၣ်ဖိဃီဖိအတၢ်ရူၤလိၣ်သးလၢ တၢ်သးတဖျါဃီ လီၤလီၤဆီဆီအံၤ မ့ၢ်တၢ်အကါဒိၣ် လၢအဝဲသ့ၣ်အိၣ်လီၤ.

တၢ်ဟ့ၣ်ဆၢဟ့ၣ်ကတီၢ်လၢ ဟံၣ်ဖိဃီဖိအိၣ် လၢအအိၣ်ဒီးအသူးအသံၣ်န့ၣ် ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဟံၣ်ဖိဃီဖိ တဖၣ် အတၢ်ဟံၣ်လုၢ်ဟံၣ်ပူၤလိၣ်သး, ပးကဲလိၣ်သးဒီး သ့ၣ်စဲသးစဲလိၣ်သးကဒဲကဒဲအပနီၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤ ကမ့ၢ်တၢ်လၢအထူးဖျိၣ်စဲဘူး, မၤဘၣ်ထွဲအါထီၣ်လိၣ် သးလၢကသ့ၣ်ထီၣ်ခရံၣ်ဖိအဟံၣ်ဒုၣ်ဃီထာ လၢအအိၣ် ဆူၣ်အိၣ်ချၢ ကံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်အိၣ်လီၤ.

နီၣ်ဝံၣ်ခံၣ်နီၣ်နီၣ်လၢ တၢ်ကသ့ၣ်ထီၣ်ဘျီထီၣ် ဟံၣ်ဖိဃီဖိအတၢ်ဘၣ်ထွဲလိၣ်သးလၢအဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်သူ တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ အကလုၢ်ကလုၢ်လၢ တၢ်မၤအီၤသ့အပူၤဒီး အဒိၣ်ကတၢ်မ့ၢ်လၢ တၢ်တဲန့ၢ်ဟူ ယွၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. (၅မိၤ ၆:၇)



ဟံဉ်ဒုဉ်ဃီထာလၢအဂံၢ်ဆူဉ်ဘါဆူဉ်န့ဉ် ကကျဲးစးဖံးသကိးမၤသကိး ထီဘိလၢကဒုးအိဉ်ထီဉ်တၢ်ဘဉ်ထွဲတုၤအိဉ်လိာ်သးကဒဲကဒဲ အတၢ်ဂုၤထီဉ်ပသီထီဉ်လၢအဂုၤဝဲန့ဉ်လီၤ.

၃. အိဉ်ဒီးတၢ်ဘဉ်ထွဲတုၤအိဉ်လိာ်သးလၢအဂုၤဒီး ကဲဘျးအါအါဂီၢ်ဂီၢ်

ဟံဉ်ဒုဉ်ဃီထာ လၢအဂံၢ်ဆူဉ်ဘါဆူဉ် အဟံဉ် ဖိဃီဖိတဖဉ် မ့ၢ်ပုၤဟံးန့ၢ်တၢ်ဆာကတီၢ်အါအါဂီၢ်ဂီၢ်လၢ တၢ်စံးကတိၤသကိးတၢ်တဂၤဒီးတဂၤအပူၤန့ဉ်လီၤ. တၢ် အံၤ ကမ့ၢ်ဒ်သိး ဟံဉ်ဖိဃီဖိတဖဉ် အတၢ်န့ၢ်ဟံးလိာ်သး ကအါထီဉ်ဒီးကနီၤဟ့ဉ်ဘဉ် အတၢ်သးကလၢကဘဉ်, အ တၢ်ဆိကမိဉ်, အတၢ်သးစဲဒီး အတၢ်ထံဉ်အဂီၢ်န့ဉ်လီၤ.

ဟံဉ်ဒုဉ်ဃီထာလၢအဂံၢ်ဆူဉ်ဘါဆူဉ်န့ဉ် က ကျဲးစးဖံးသကိးမၤသကိးထီဘိ လၢကဒုးအိဉ်ထီဉ်တၢ် ဘဉ်ထွဲတုၤအိဉ်လိာ်သးကဒဲကဒဲအတၢ်ဂုၤထီဉ်ပသီ ထီဉ်လၢအဂုၤဝဲန့ဉ်လီၤ. (အုးဖူး ၄, ၁၅, ၂၉)

၄. တၢ်ကတိၤစံးဘျးစံးဖိဉ်လိာ်သးလၢသ့ဉ်ကံၢ်သးလဲ ဘဉ်တၢ်ဟံးဖျါအီၤတလီၢ်လီၢ်

တၢ်ကတိၤစံးဘျးလိာ်သးန့ဉ် ကမ့ၢ်တၢ်လၢအ မၤစၢၤထီဉ်ဟူးထီဉ်ဂဲၤ ဟံဉ်ဖိဃီဖိတဖဉ်လၢ ကအိဉ်မူ ထွဲကျဲလၢအဂုၤဒီး အကပီၤတကပၤလၢတၢ်ဟံးသ့ဉ်ဟံ သးတဂၤဒီးတဂၤအဖီခိဉ်န့ဉ်လီၤ. အလီၢ်အိဉ်လၢတၢ် ကတိၤစံးဘျးလိာ်သး ကဘဉ်တၢ်ဟံးဖျါအီၤတလီၢ်လီၢ် လၢတၢ်စံးတၢ်ကတိၤဒီးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤအပူၤန့ဉ်လီၤ. တ မ့ၢ်ထဲလၢတၢ်ကအိဉ်ဒီး တၢ်သးကလၢကဘဉ်စီၤဘဉ်. မ့ၢ် အလီၢ်အိဉ်ဝဲလၢ တၢ်ကဘဉ်ဟံးဖျါထီဉ်အီၤန့ဉ်လီၤ. တၢ် စံးဘျးစံးဖိဉ်လိာ်သးအံၤ တၢ်တဘဉ်ဟံးအီၤဒ်အမ့ၢ်တၢ် လၢအလီၢ်တအိဉ်လၢမ့ၢ်ဒ်တၢ်မၤညီၣ်န့ၢ်သးအယိန့ဉ်ဘဉ်. (အုးဖူး ၅:၁၉)

၅. တၢ်ကွၢ်တၢ်လၢပုၤဂၤအဂီၢ်ဒီး တမ့ၢ်ထဲလၢနီၢ်ကစၢ် အဂီၢ်ဘဉ်. တၢ်အဲဉ်လီၤထဲနီၢ်ကစၢ်အသးတအိဉ်ဝဲဘဉ်.

ယုဉ်ဂူးခရံဉ်သိဉ်လိာ်တုၤအပျါအဘိဉ်တဖဉ် လၢတၢ်ဂုၢ်အံၤလီၤ (မးသဲ ၇:၁၂). ဟံဉ်ဖိဃီဖိတဖဉ် အိဉ်ဒီးတၢ်ဆိကမိဉ်ဘဉ်ထွဲဒီး တၢ်လၢအဝဲသ့ဉ်စံဉ်ညီဉ် တဲာ်ဝဲတဖဉ် မၤဘဉ်ဒိအဟံဉ်ဖိဃီဖိကသ့ဒ်လဲဉ်အဂုၢ် လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်ကွၢ်စိလၢအအိဉ်လၢ ဟံဉ်ဒုဉ်ဃီထာ လၢအအိဉ်ဆူဉ်အိဉ်ချ့ အဟံဉ်ဖိဃီဖိကိးဂၤဒဲးအပူၤထီ ဘိန့ဉ်လီၤ.

တၢ်အံၤအါဘျီကအိဉ်ဒီး အခီပညီဘဉ်ထွဲဒီး တၢ်ဘဉ်တူၢ်ဆါသးဒီးညိကွံာ်သးအတၢ်အဲဉ်ဒီးလၢ ကဟ့ဉ်ဂံၢ်ဟ့ဉ်ဘါဒီး ဆိဉ်ထွဲမၤစၢၤပုၤအဂၤတဂၤအဂီၢ် န့ဉ်လီၤ. အါဘျီကအိဉ်စ့ၢ်ကိးဝဲဒီး တၢ်ဘဉ်မၤတၢ်လၢ နီၢ်ကစၢ်တအဲဉ်ဒီးမၤဘဉ်န့ဉ်လီၤ (ဖံးလံး ၂:၃-၅). တၢ်အံၤမ့ၢ်ကစၢ်ခရံဉ်အတၢ်ပာ်သ့ဉ်ပာ်သးအဒိအတဲာ် လၢအဟ့ဉ်ဝဲန့ဉ်လီၤ.

၆. တၢ်သဘံဉ်ဘုဉ်တဖဉ် ဘဉ်တၢ်မၤဘဉ်လိာ်ဘဉ်စး အီၤလၢကျဲးအဂုၤအဘဉ်တဘျီဖိလီၤ.

တၢ်တသးဆာသးကတီၢ်ဒီး ဟ့ဉ်အါထီဉ်တၢ်ခွဲး တၢ်ယာ်လၢ တၢ်သဘံဉ်ဘုဉ်ကကဲထီဉ်တၢ်ဆါအါလၢ ကမၤဟးဂီၤကွံာ် ဟံဉ်မုာ်ဃီပၤအလုာ်အပူၤအဂီၢ်န့ဉ် ဘဉ်. တၢ်သဘံဉ်ဘုဉ်အခိဉ်ထံးခိဉ်ဘိန့ဉ် အါတက့ၢ် ဟဲဝဲလၢ တၢ်န့ၢ်ဟံးကမာ်အယိန့ဉ်လီၤ. ဟံဉ်ဖိဃီဖိ တဖဉ်မ့ၢ်တမၤဘဉ်လိာ်ဘဉ်စးတၢ်န့ၢ်ဟံးကမာ်လိာ်သး အယိဘဉ်ဒီး တၢ်အံၤတုၤလီၤဝဲဆူ တၢ်သ့ဉ်ဆါသးဆါ



ဒီးတၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးကါလိာ်သးသ့ဝဲလီၤ. တၢ်ဘဉ်ထွဲတူၤ အိၣ်လိာ်သးဒီးတၢ်ယုးယီၣ်ပးကဲလိာ်သးကလီၤကွံာ်, တၢ်တနၢ်န့ၣ်လိာ်သးကအိၣ်ထီၣ်ဝဲဒီး ဟံၣ်ဒုၣ်ဃီထာအ တၢ်မုာ်တၢ်ဟၤကဟါမၤကွံာ်ဝဲလီၤ.

ဖဲတၢ်ထီၣ်ဒုၣ်ထီၣ်ဒါမၤအသး လၢဟံၣ်ဒုၣ်ဃီထာ လၢအကံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်အပူၤန့ၣ်, တၢ်သးကလၢကံၢ်ဘဉ်အ အာတဖၣ် ဟါမၤကွံာ်သ့ဝဲဒီဖျါတၢ်မၤဘဉ်လိာ်ဘဉ်စး အီၤချ့သဒံးတအိၣ်ဒီးတၢ်သးဆၢသးကတီၢ်ဘဉ်အဃီ န့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဖိဃီဖိတဖၣ် ကကတီၢ်သကိးတၢ်လၢတၢ် တထီၣ်ဒုၣ်ထီၣ်ဒါလိာ်သးအပူၤ ဖဲအတဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ အခါန့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဖိဃီဖိကိးဂၤသ့ၣ်ညါဝဲလၢကဘဉ် ဟၤဃာ်တၢ်ဘဉ်ထွဲလိာ်သး ဖဲအဝဲသ့ၣ်အသးတလီၤ ပလိာ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်တ နီၤနီၤအပူၤအခါဒၣ်လဲာ်န့ၣ်လီၤ. (အးဖူး ၄:၂၆)

မိၢ်ဟံၣ်တဖၣ်မ့ၢ်မၤကမၣ်ဖိတဖၣ်ဒၣ်လဲာ်, အဝဲ သ့ၣ်ကတီၢ်ခိၣ်ရိၣ်မဲဒီးဘျီဘဉ်က့ၤတၢ်ဘဉ်ထွဲလီၤ. အ လီၢ်မ့ၢ်အိၣ်ဒၣ်လဲာ် ကဃုကညးဝဲဒီးတၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်သ ကံာ်ပဝးအဂ့ၤလၢဖိတဖၣ်မၤလိန့ၢ်အီၤသ့ဝဲန့ၣ်လီၤ.

၇. တၢ်နီၤဟ့ၣ်နီၤသးအတၢ်အိၣ်မူညါကွံာ်သး

ဟံၣ်ဒုၣ်ဃီထာတဖၣ် အကံၢ်အဘါကဆူၣ်ဝဲ နီၢ်နီၢ် ဖဲဟံၣ်ဖိဃီဖိတဖၣ် အိၣ်စဲဘူးလိာ်သးဒီဖျါ တၢ်သး တဖျၢၣ်ဃီ လၢတၢ်နီၤဟ့ၣ်လိာ်သးတၢ်ဘဉ်ထွဲဆူ ကစၢ် ယွၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးဒီးညါကွံာ်သးလၢ တၢ်အိၣ်မူ ပိာ်ယွၤအကျဲန့ၣ်, ကမ့ၢ်တၢ်ဟ့ၣ် ဟံၣ်ဒုၣ်ဃီထာလၢ အကံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်န့ၣ် အတၢ်သးကလၢကံၢ်ဘဉ် ခရံၣ်ဖိ အဟံၣ်ဖိဃီဖိအတၢ်ကွံာ်စိဒီး ဟ့ၣ်အါထီၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢ တၢ်အိၣ်မူအိၣ်ညါန့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဖိဃီဖိတဖၣ် ကသ့ကွံာ် ဆၢၣ်မဲာ်တၢ်မၤကွံာ် ဒီးတၢ်ကီတၢ်ခဲတဖၣ် လၢတၢ်အိၣ် သးဆူ တၢ်ထံၣ်အကပီၤအတၢ်မၤဘဉ်လိာ်ဘဉ်စး အပူၤန့ၣ်လီၤ. ယွၤအကလၢကထါ ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်နဲၣ်ကျဲ လၢတၢ်အိၣ်မူလၢအဂ့ၤဒီး ကဲဘျးကဲဖျိာ်မၤန့ၢ်မၤန့ၢ်တၢ် န့ၣ်လီၤ (စံး ၁၁၉:၅၇, ၁၀၅)

သပှၢ်ကတၢ် တၢ်အိၣ်မူညါကွံာ်သးဒီးဟ့ၣ်လီၤ ဟံၣ်စီဆုံသးလၢယွၤအဂီၢ်န့ၣ်, မ့ၢ်တၢ်လၢမိၢ်ဟံၣ်ကဘဉ် သိၣ်လိန့ၢ်ဖိလံၤ ဒီးဒုးနဲၣ်အီၤ ဒိတဲာ်လၢအတၢ်အိၣ်မူ အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ယွၤအတၢ်အဲၣ်ဒီးအဒိၣ်ကတၢ်လၢ ခရံၣ် ဖိအဟံၣ်ဖိဃီဖိအဂီၢ်မ့ၢ် ကအိၣ်ဒီးနီၢ်သးအတၢ်အိၣ်ဆူၣ် အိၣ်ချ့, ကံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ် ဒ်သိးကဒုးအိၣ်ထီၣ်စၢၤသ့ၣ်တ ဖၣ်လၢအအဲၣ်ယွၤပျံၤယွၤ, ယုးယီၣ်ပးကဲယွၤဒီးသလၣ် ထီၣ်အဟံၣ်ဒုၣ်ဃီထာ ဒ်ပုၤတဖၣ်လၢ အထံၣ်ဘဉ်အဖိ အလံၤတစီဘဉ်တစီ လၢအကတၢ်တအိၣ်ဘဉ်အ သိးန့ၣ်လီၤ.

■ သရၣ်မုာ်ဒိၣ်ဒီးကထၢၣ်ကြဲထၣ်ဒုၣ် ■